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NIECH NAS ŁĄCZY HONOR I WIĘŹ ZAWODOWA POŻYCZKA GOTÓWKOWA DLA MASZYNISTÓW

CECHY NASZEJ POŻYCZKI GOTÓWKOWEJ
• Decyzja kredytowa już w 2 godziny • Pożyczka bez wizyty w banku 
• Minimum formalności • Szybkie przekazanie środków po zawarciu umowy
• Bez poręczycieli • Pieniądze na dowolny cel
•  Wcześniejsza spłata pożyczki możliwa bez żadnych dodatkowych opłat • Dostępna opcja ubezpieczenia spłaty pożyczki

• Możliwość składania pojedynczych i wspólnych wniosków

CHARAKTERYSTYKA POŻYCZKI – przykładowe wysokości rat

Rzeczywista roczna stopa oprocentowania wyliczona od całkowitego kosztu pożyczki dla 10 000 zł na okres 48 miesięcy wynosi 22,57%. 

KRYTERIA PRZYZNANIA POŻYCZKI
• Minimalny wiek wnioskodawcy – 24 lata • Rodzaj zatrudnienia – umowa o pracę lub własna działalność gospodarcza
• Okres kredytowania od 12 do 48 miesięcy • Wysokość pożyczki od 2 000 zł do 30 000 zł

ZŁÓŻ WNIOSEK PRZEZ TELEFON! 0 801 88 99 77
Infolinia czynna od poniedziałku do soboty w godzinach 9.00 – 21.00, w niedzielę w godzinach 10.00–21.00
Koszt połączenia jest równy cenie jednego impulsu za połączenie lokalne. Możesz również zadzwonić pod numer (0-22) 314 01 50.

KOD PROMOCJI 35408 

6000 PLN 10 000 PLN 15 000 PLN 25 000 PLN 

4 lata 184,26 307,09 460,64 767,74

3 lata 226,03 376,72 565,08 941,81

2 lata 311,04 518,40 777,60 1296,00

1 rok 569,05 948,42 1422,64 2371,06

Minął rok jak przeszliśmy 
chrzest bojowy wystawia-

jąc własnych kandydatów  w wy-
borach parlamentarnych. Jak się 
później okazało, bardzo niewiele 
dzieliło nas od tego, abyśmy mieli 
posłów z maszynistowskiej grupy 
zawodowej. W obliczu wyborów 
samorządowych warto więc wy-

ciągnąć wnioski i zagłosować na naszych przedstawicieli. 
Pomimo przedwyborczych obietnic Prawa i Sprawiedli-

wości nie doczekaliśmy się bowiem poprawy sytuacji pol-
skich kolei. Znowu rząd wpuścił nas w maliny i pozostawił 
samych sobie. Hucznie zapowiadana strategia dla PKP oka-
zała się farsą. Po roku znowu próbuje się mydlić nam oczy, 
nie kierując ani złotówki na oddłużenie Przewozów Re-
gionalnych z budżetu państwa, manipulując przy ustawie 
o funduszu kolejowym i cedując spłatę całego zadłużenia 
na kolejarzy. Jeżeli dodamy, że owo zadłużenie jest skut-
kiem nie wywiązywania się rządu ze swoich obowiązków, 
to czarno na białym widać, że kolejarzom planuje się nie 
tyle dać, co jeszcze zabrać. Stawia to nas, kolejarską brać, 
w niezwykle trudnej sytuacji i daje wyraźna wskazówkę 
jakich użyć środków do wyegzekwowania tego co się nam 
należy. 

Zbliża się 25 listopada i nasze święto. Wygląda na 
to, że będziemy je obchodzić na Wiejskiej pod Sejmem 
i – tak jak górnicy – walczyć o swoje. Mamy dużo ar-

gumentów i narzędzi perswazji, których możemy użyć 
widząc takie poczynania rządu. W obronie naszych ko-
lejarskich interesów podejdźmy do naszych spraw bar-
dzo poważnie. Dlatego także i w wyborach samorzą-
dowych powinniśmy uczynić wszystko, aby gdzie tylko 
to możliwe, wesprzeć naszych kandydatów. To przecież 
lokalne władze decydują o finansowaniu przewozów ko-
lejowych w ruchu regionalnym. Od tego czy znajdą się  
w nich osoby przyjazne PKP zależą nasze miejsca pracy  
i byt naszych rodzin. Bogatsi o doświadczenia z wyborów 
parlamentarnych zróbmy więc wszystko, aby w samorzą-
dach zasiedli nasi koledzy – maszyniści, kolejarze, którzy 
dopilnują właściwego dofinansowania kolejowych prze-
wozów pasażerskich. Ich brak dał się już mocno odczuć 
w niektórych regionach – np. w Małopolsce, gdzie urząd 
marszałkowski jest najbardziej oporny do współpracy  
z PKP, a połączenia są systematycznie likwidowane. Każ-
dy kolejarz powinien wziąć czynny udział w wyborach 
samorządowych i zagłosować na kolejarza. Niech nasze 
motto będzie widoczne nie tylko na sztandarach. Wspól-
nymi siłami możemy bardzo dużo zdziałać, czego daliśmy 
wielokrotnie przykład. Zakasajmy rękawy do pracy, aby 
w przyszłości praca ta mogła przynieść wymierny efekt. 
Aktywna postawa w wyborach może zapobiec później-
szemu biadoleniu, że samorządy nie dofinansowują ko-
lejowych przewozów pasażerskich. A zatem głosujmy na 
naszych kandydatów! 

Bogusław Sady

Kolejne wyzwanie
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Spotkania z prezydentami 
Członkowie prezydium ZZM serdecznie zapraszają wszystkich członków 

związku na spotkania organizowane w zakładach pracy. Omawiane na nich 
będą bieżące sprawy naszej organizacji, zagadnienia zapisane w projekcie 
rządowej strategii ds. kolejnictwa etc. Kolejne spotkania odbędą się:

– 17 listopada w Poznaniu
– 20 listopada w Katowicach
– 24 listopada w Skarżysku-Kamiennej
– 4 grudnia w Ostrowie Wlkp. 

Z okazji Święta Kolejarza
wielu owocnych dni:  

satysfakcji z pracy zawodowej,  
zdrowia i pomyślności 

w życiu osobistym
życzy 

Członkom i Sympatykom ZZM
oraz Ich Rodzinom

Rada Krajowa
Związku Zawodowego  

Maszynistów Kolejowych w Polsce

– Prezydium odbywa cykl spotkań 
z członkami związku w zakładach...

– Tak, omawiamy na nich najważ-
niejsze sprawy oraz wypracowujemy 
wspólne stanowisko m.in. na temat rzą-
dowej „Strategii”. Bezpośrednie spotka-
nia są bardzo potrzebne, bo pozwalają 
przekazać informacje w sposób wiary-
godny, czyli takimi, jakie są naprawdę. 
Ostatnio było trochę dezinformacji, 
które wprowadzały w błąd członków 
związku. Chcemy mieć dokładnie spre-
cyzowane cele działania i wypracowa-
ne metody do ich realizacji. Dlatego 
w imieniu całego prezydium serdecznie 
zapraszam wszystkich na spotkania.

– Udało się podpisać porozumie-
nie na temat warunków pracy z za-
rządem PKP Cargo.

– Tak, zamierzamy zwłaszcza 
uporządkować kwestie czasów objęć 
i zdań. Cieszę się, że pion eksploatacji 
Cargo też widzi taką potrzebę. Maszy-
nista dotychczas odpowiadał niemal za 
wszystko. Chcemy to uporządkować 
i dokonać specyfikacji czynności, które 
ma rzeczywiście wykonać, oczywiście 
w oparciu o obowiązujące przepisy 
i instrukcje. Od podstaw zostanie stwo-
rzona norma na różne rodzaje lokomo-
tyw, obowiązująca w całym kraju.

– Dużo uwagi prezydium poświę-
cało kwestiom emerytalnym.

– Od wielu lat borykamy się z tą spra-
wą. Od ostatniego posiedzenia Zespołu 

Trójstronnego ds. Kolejnictwa mamy 
jasność, że wcześniejszych emerytur dla 
pracowników związanych z bezpieczeń-
stwem ruchu kolejowego nie uda nam 
się wynegocjować przy stole rokowań. 
Dlatego podjęliśmy działania mające na 
celu zwrócenie rządowi uwagi na ten 
problem. Wkrótce zorganizujemy pikie-
tę, mamy nadzieję, że z udziałem innych 
związków zawodowych zrzeszających 
takich pracowników. Liczę na uczest-
nictwo wielu członków ZZM, bo ta 
kwestia należy do naszych priorytetów. 
Wielu z nas straciło przecież zdrowie 
podczas pracy. Bardzo mi przykro, że 
otrzymaliśmy tak negatywne stanowisko 
resortu pracy i polityki społecznej. Z dru-
giej strony może i dobrze, że uzyskali-
śmy jednoznaczną, dobitną odpowiedź, 
bo pozwala to podjąć kolejne działania.

– „Strategia” zakłada regionaliza-
cję kolejowych przewozów pasażer-
skich, czemu związek jest przeciwny.

– Faktycznie docierają do nas nie-
pokojące informacje z Wielkopolski. 
Uważamy, że wdrożenie programu 
regionalizacji może okazać się dla ko-
lei katastrofalne w skutkach. Za dużo 
jest bowiem niedopowiedzeń i brakuje 
zbyt wielu regulacji systemowych. Sa-
morządy nie są dziś do tego przygoto-
wane, co szczególnie wyraźnie widać 
w kilku regionach, gdzie połączenia są 
likwidowane. Nie mówimy jednak: nie 
zgadzamy się, bo nie. Jesteśmy solidnie 

przygotowani do merytorycznej dysku-
sji na ten temat i wierzymy, że zasią-
dzie do nich również strona rządowa. 
Ogromnym błędem byłaby próba prze-
prowadzania procesu regionalizacji 
metodą faktów dokonanych, z pomi-
nięciem dialogu społecznego.

– Związek z sukcesami działa na 
arenie międzynarodowej, a Pana wy-
brano na wiceprezydenta ALE. 

– W dobie otwarcia granic i europej-
skiego rynku przewozów kolejowych 
coraz bardziej należy myśleć w katego-
riach europejskich. Trzeba być czujnym 
i starać się uzyskać wpływ na proces 
podejmowania kluczowych decyzji. Po 
ostatnich decyzjach kongresu ALE i uzy-
skaniu miejsca w zarządzie ALE przez 
ZZM będzie to znacznie łatwiejsze.

– Przed nami wybory samorzą-
dowe...

– Niezmiernie ważną sprawą jest 
nasze zaangażowanie. Znacząco roś-
nie rola samorządów, które organizują 
transport publiczny dla całych regio-
nów i decydują o uruchamianiu pocią-
gów. Dlatego trzeba dołożyć wszelkich 
starań, aby mieć we władzach lokal-
nych własnych przedstawicieli potra-
fiących zdefiniować problemy kolei 
i dopilnować interesów pracowników 
PKP oraz pasażerów. W pogoni za 
oszczędnościami zbyt często bowiem 
odwołuje się obecnie pociągi i zamyka 
linie kolejowe, z fatalnym skutkiem dla 
całych społeczności. Apeluję zatem 
do członków związku i wszystkich ko-
lejarzy o aktywny udział w wyborach 
i wsparcie naszych kandydatów.

– Dziękuję za rozmowę.

Oczekujemy dialogu
Z LESZKIEM MIĘTKIEM, prezydentem ZZM rozmawia Rafał Zarzecki
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BERENDT ZBIGNIEW
Starszy maszynista

CM Olsztyn  
– Sekcja Malbork 

Rada Powiatu  
Malborskiego 

Okręg nr 1
Lista nr 6 – Lewica i Demokraci

Pozycja 8

BORKOWSKI JANUSZ
Starszy maszynista 

CM Białystok
współzałożyciel  

inicjatywy 
„Transport przyjazny 

środowisku”  
– TIRY NA TORY  

Sejmik Województwa Podlaskiego
Okręg 1

Lista nr 5 – Platforma Obywatelska 
Pozycja 10

CICHOWSKI ROMAN
Starszy maszynista

CM Olsztyn – Sekcja 
Malbork

Rada Miasta  
Malbork

Okręg nr 3
Lista nr 6 – Lewica i Demokraci

Pozycja 10

CZAPLA STANISŁAW
Starszy maszynista

CM Bydgoszcz  
– Sekcja Grudziądz

Wiceprzewodniczący 
ZZM Grudziądz

Okręg nr 2
KWW Wspólny  

Grudziądz
Pozycja 8

DERING MAREK
Starszy maszynista

PKP SKM  
w Trójmieście
Rada Gminy  

Łęczyce 
Okręg nr 7 

Lista nr 20 – KWW Porozumienie 
Obywatelskie
Pozycja nr 3

DEMBEK EUGENIUSZ JAN 
Starszy maszynista

CM Olsztyn – Sekcja 
Iława

Rada Miasta Iława 
Okręg nr 1 

Lista nr 4 – Prawo 
i Sprawiedliwość

Pozycja 4

DUDULSKI KAZIMIERZ 
Dyspozytor 

CM Olsztyn – Sekcja 
Iława

Sejmik Województwa
Warmińsko- 

-Mazurskiego
Lista nr 6 – Lewica i Demokraci

Pozycja 2

GĘBORYS ZBIGNIEW
Starszy maszynista 

CM Gdynia – Sekcja 
Chojnice

Przewodniczący Koła 
ZZM w Chojnicach

Rada Powiatu  
Chojnickiego

Okręg 1
Lista nr 1 – Sojusz Lewicy  

Demokratycznej
Pozycja 11

GÓJSKI LEON
Emeryt PKP, Pełno-

mocnik RK ZZM 
ds. ochrony praw 

pacjenta i współpracy 
ze służbą zdrowia, 

wiceprzewodniczący 
Komisji Obrony Praw Pracowniczych

Rada Powiatu Skarżyskiego
Okręg nr 2

Lista nr 16 – KWW Porozumienie 
Samorządowe Razem

Pozycja 3

HELIŃSKI ANDRZEJ
Starszy maszynista

CM Poznań
Wiceprzewodniczący 

ZZM w CM Poznań
Sejmik Województwa 

Wielkopolskiego 
Okręg nr 6

Lista nr 7 – Komitet Wyborczy  
Samoobrona

Pozycja 3

ILIŃSKI RYSZARD
Maszynista instruktor 

CM Olsztyn
Rada Miasta Iława

Okręg nr 2
Lista nr 5 – Platforma 

Obywatelska 
Pozycja 3

JABŁOŃSKI ZBIGNIEW
Starszy maszynista

PKP SKM w Trójmieście
Rada Gminy Łęczyce 

Okręg nr 4 
Lista nr 20 – KWW 

Porozumienie  
Obywatelskie

Pozycja 2

Głosujmy na na szych kolegów!
W wyborach samorządowych 12 listopada o mandaty będzie się ubiegało wielu naszych kolegów. Nie 
wzięli się znikąd, są znani w środowisku i znają bolączki kolei równie dobrze, jak my wszyscy. Zachęcamy 
do aktywnego ich wsparcia, by mogli skutecznie walczyć o lepsze jutro dla kolei tam, gdzie zapadają m.in. 
decyzje o dofinansowaniu przewozów regionalnych. Wybierzmy do samorządów po prostu jednych z nas. 
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Głosujmy na na szych kolegów!
KLIMUNT ANDRZEJ

Naczelnik Sekcji  
Eksploatacji  
w Zamościu

CM Lublin
Sejmik Województwa 

Lubelskiego
Okręg nr 5

Lista nr 7 – Komitet Wyborczy  
Samoobrona

Pozycja 3

KELLER RYSZARD
Starszy maszynista

PKP SKM  
w Trójmieście
Rada Gminy  

Łęczyce 
Okręg nr 1 

Lista nr 20 – KWW Porozumienie 
Obywatelskie

Pozycja 1

KOPAŃSKI HENRYK ADAM
Starszy maszynista 

CM Olsztyn – Sekcja 
Iława

Przewodniczący  
Warmińsko–Mazur-

skiego ZZMK w Iławie
Rada Powiatu w Iławie

Okręg nr 1 
Lista nr 5 – Platforma  

Obywatelska
Pozycja 4

KRAJEWSKI ADAM
Maszynista 
– instruktor

CM Olsztyn – Sekcja 
Malbork 

Rada Miasta  
Malbork

Okręg nr 2
Lista nr 19 – Stowarzyszenie  

Nasz Malbork
Pozycja 6

KRASKA MAREK
Starszy maszynista

CM Łódź 
Przewodniczący Koła 

ZZM w Piotrkowie 
Tryb.

Sejmik Województwa 
Łódzkiego

Okręg nr 3
Lista nr 7 – Komitet Wyborczy  

Samoobrona 
Pozycja 1

KREFT JANUSZ
Starszy maszynista

PKP SKM  
w Trójmieście

Kandydat na wójta 
i radnego gminy 

Łęczyce 
Okręg nr 7

Lista nr 20 – KWW Porozumienie 
Obywatelskie

Pozycja 1

KUROWSKI GRZEGORZ
Starszy maszynista

CM Nowy Sącz
Rada Powiatu  

Jasielskiego
Okręg nr 2 (gmina 

Jasło)
Lista nr 14 – Porozumienie  

Samorządowe Prawicy
Pozycja 5 

MITORAJ GRZEGORZ 
Pracownik  

administracyjny
CM Nowy Sącz 

Rada Powiatu  
Jasielskiego

Okręg nr 1 (miasto 
Jasło)

Lista nr 14 – Porozumienie  
Samorządowe Prawicy

Pozycja 12

MURAWSKI ADAM
Starszy maszynista 

CM Gdynia – Sekcja 
Zajączkowo Tczewskie 
Wiceprzewodniczący 

i skarbnik ZZM Zaj. 
Tczew

Rada Powiatu Tczewskiego
Okręg nr 2

Lista nr 15 – Kociewski  
Klub Regionalny

Pozycja 10 

PIEPIÓRKA MIROSŁAW
Starszy maszynista

PKP SKM  
w Trójmieście

Rada Gminy Łęczyce
Okręg nr 4 

Lista nr 20 – KWW 
Porozumienie  
Obywatelskie

Pozycja 1

PIPKE SŁAWOMIR
Naczelnik  

Sekcji Eksploatacji 
PKP SKM  

w Trójmieście 
Rada Miasta Puck

Okręg nr 3
Lista nr 5 – Platforma Obywatelska 

Pozycja 1

SERKOWSKI JACEK
pracownik  

Sekcji Eksploatacji 
PKP SKM  

w Trójmieście 
Członek Rady ZZM 

w PKP SKM
Rada Powiatu Wejherowskiego 

Lista nr 17 – Polskie  
Stronnictwo Ludowe

Pozycja 3 

dokończenie na str. 6
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Na konferencji w siedzibie Business 
Centre Club prezes Władysław 
Szczepkowski przedstawił obecną sy-
tuację firmy, która po spadku przewo-
zów w 2005 roku odzyskuje pole na 
rynku przewozów towarowych, syste-
matycznie zwiększa przewozy i wy-
pracowuje zysk. 
Mówił m.in. o pla-
nach przekształce-
nia przewoźnika 
w operatora lo-
gistycznego, do-
skonaleniu oferty, 
rozwoju przewo-
zów międzynaro-
dowych, budowie 
centrów logistycz-
nych i wprowa-
dzaniu informaty-
zacji do procesów 
zarządzania firmą.

Minister trans-
portu Jerzy Po-
laczek podkreślił natomiast, że PKP 
CARGO S.A. jest firmą stabilną i wia-
rygodnym partnerem biznesowym, 
stawiającym na przejrzystość funkcjo-
nowania i zgodność zamówień z pro-
cedurami obowiązującymi w firmie 
oraz przeznaczającym spore środki 
na zakupy taboru. 

Kolejnym punktem obchodów 
była współorganizowana przez spółkę 
debata: „Transport kombinowany jako 
przyszłość rozwoju przewozów to-
warowych w sektorze transportu ko-
lejowego”, która odbyła się w Domu 
Dziennikarza w Warszawie. W dysku-
sji wzięli udział m.in. wiceprzewodni-
czący Sejmowej Komisji Infrastruktury 
Krzysztof Tchórzewski, podsekretarz 
stanu w Ministerstwie Transportu Mi-
rosław Chaberek, wiceprezes Urzędu 
Transportu Kolejowego Mirosław An-

tonowicz, a także przedstawiciele in-
nych firm przewozowych i spedycyj-
nych oraz eksperci rynku przewozów 
kolejowych. 

Mówiono o rosnącej roli przewo-
zów kombinowanych i problemach 
związanych z ich rozwojem na pol-

skim rynku transportowym. Obecnie 
stanowią one u nas raptem niespełna 
2 procent wszystkich towarowych 
przewozów kolejowych, podczas gdy 
w krajach Unii Europejskiej nawet aż 
30 procent. Również znacznie więk-
sze niż w Polsce jest tam zaangażo-
wanie państwa w pomoc dla firm 
realizujących tego rodzaju usługi. Na 
lata 2003-2006 Komisja Europejska 
przeznaczyła na wsparcie transportu 
kombinowanego w ramach Programu 
Marco Polo 100 mln euro, a na 2007-
2013 - planuje wydatki na poziomie 
aż 740 mln euro.

Zwieńczeniem jubileuszu było 
okolicznościowe spotkanie zarzą-
du spółki z zaproszonymi gośćmi 
w restauracji „Villa Foksal” w War-
szawie. 

Tekst i fot. (crp)

Urodziny spółki
Konferencja prasowa, debata na temat transportu kombinowanego 
oraz uroczyste spotkanie z zarządem spółki – tak wyglądały 11 paź-
dziernika obchody pięciolecia PKP CARGO S.A. 

STACHACZYŃSKI TADEUSZ
Starszy maszynista

CM Nowy Sącz 
Przewodniczący Koła 

ZZM w Jaśle
Rada Miasta Jasło 

Okręg nr 3
Lista nr 18 – Porozumienie  

Samorządowe Prawicy
Pozycja 2 

STROJEK ROMAN
Starszy maszynista

CM Nowy Sącz
Przewodniczący 

Zakładowej Komisji 
Rewizyjnej ZZM 

w Jaśle
Rada Miasta Jasło

Okręg nr 1
Lista nr 18 – Porozumienie Samorzą-

dowe Prawicy
Pozycja 11

WOLSKI STANISŁAW,
Starszy maszynista

CM Skarżysko- 
-Kamienna

Przewodniczący ZZM 
w tym zakładzie

Rada Miasta  
Skarżysko-Kamienna

Okręg nr 3
Lista nr 20 – KWW Porozumienie 

Samorządowe Razem
Pozycja 7

ZAGÓRSKI ROMAN
Starszy maszynista

CM Bydgoszcz  
– Sekcja Grudziądz
Członek Rady ZZM 

Grudziądz
Okręg nr 4

KWW Zgoda dla Grudziądza
Pozycja 6 

Głosujmy  
na naszych  
kolegów!

dokończenie ze str. 5



AKTUALNOŚCIAKTUALNOŚCI

7  

Nowym członkiem zarządu – dy-
rektorem ds. ekonomiki i finansów 
został Bogdan Szafrański. Zastąpi on 
Stanisława Cichonia, który podał się 
do dymisji. 

B. Szafrański ma 48 lat. Jest absol-
wentem Uniwersytetu Kalifornijskiego 
w Irvine, gdzie uzyskał dyplom Ma-
ster of Business Administration (MBA) 
w dziedzinie finansów. Wcześniej 
studiował na Wydziale Zarządzania 
UW, na Wydziale Handlu Zagranicz-
nego SGH oraz ekonomię na Uniwer-
sytecie Kalifornijskim w Los Angeles. 

W latach 1985–1993 pracował w USA 
jako finansista w Western Digital 
Corporation, dyrektor ds. rozwoju 
biznesu w Advanced Photonics Inc. 
i dyrektor generalny w Xsirius Super-
conductivity Inc. Był konsultantem ds. 
finansów korporacyjnych w KPMG  
i doradcą ministra przekształceń włas-
nościowych, prezesem grupy kapita-
łowej ZEM Celma S.A., wiceprezesem 
ds. finansów i administracji w Kapsch 
Telecom Sp. z o.o., wiceprezesem 
zarządu ds. współpracy udziałow-
ców nominowanym przez PKP S.A.  

w Energis Polska Sp. z o.o. oraz dyrek-
torem ds. strategii w Tel–Energo S.A. 
Wykładał finanse w filii Uniwersytetu 
Europejskiego w Warszawie.  rj

Zmiany w Cargo
Walne zgromadzenie akcjonariuszy PKP CARGO S.A. odwołało z funkcji 
członka rady nadzorczej spółki Mirosława Pawełczyka. Nowymi członka-
mi tego gremium zostali Rafał Stankiewicz oraz Jerzy Gruszczyk.

Bogdan Szafrański
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Puchar dla Żurawicy
Drużyna Zakładu Taboru z Żurawicy nie zwalnia tempa. Tegoroczni Mistrzowie Polski Maszynistów w piłce 
nożnej oraz zdobywcy Pucharu Prezesa PKP CARGO S.A. wywalczyli tym razem zagraniczne trofeum – Pu-
char ALE. 

Przez następną kadencję zarzą-
dem ALE ponownie będzie kiero-
wał Manfred Schell z niemieckiego 
GDL. Drugim wiceprezydentem 
wybrano Juana Jesusa Garcię Fraile 

z SEMAF (Hiszpania), a skarbnikiem 
– Herberta Nezosi z VSLF (Szwaj-
caria).

Podczas spotkania podpisano 
dwa bardzo ważne dokumenty re-

gulujące kwestie pracy maszynistów 
w ruchu transgranicznym. „Pierw-
sza pomoc” obejmuje kwestie 
związane z ewentualnymi wypad-
kami poza granicami macierzyste-
go kraju. Zakłada wzajemne wspie-
ranie się podczas takich wydarzeń 
przez związki należące do ALE. 
Drugą umową jest Memorandum 
Porozumienia podpisane ze spółką 
rail4chem. Ujednolica ono warun-

Mamy wiceprezydenta ALE!
Na kongresie ALE w czeskim Brnie wybierano m.in. nowe władze.  
Po raz pierwszy w historii mamy swojego wiceprezydenta tej między-
narodowej organizacji maszynistów. Został nim Leszek Miętek, prezy-
dent ZZM.

Wywiad dla czeskiej telewizji.

Delegacja ZZM podczas obrad kongresu.
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Zawody rozegrano 19 paździer-
nika w miejscowości Veseli na Mo-
rawach (Czechy). CM Żurawica 
pokonała Reprezentację Federacji 
Związków Zawodowych Maszyni-
stów Republiki Czech 1:0. Zwycięską 
bramkę strzelił Dariusz Kornak. Dru-
żynę tworzyli: Zbigniew Kulig, Stani-
sław Zając, Antoni Marek, Krzysztof 
Krasucki, Adam Jeżowski, Krzysztof 
Kisielewicz, Edward Przyboś, Dariusz 
Kornak, Piotr Piróg, Jerzy Perczyk, 
Jerzy Pawłucki, Mieczysław Zagulak, 
Andrzej Olewiński, Mirosław Mi-
kłasz, Andrzej Krupa, Grzegorz Ha-
łys, Wiesław Gromadzki i Zbigniew 
Kowal. Zwycięzców wspierali Bo-
gusław Sady – wiceprezydent ZZM  
oraz Ireneusz Góralski – przewodni-
czący ZZM w Żurawicy.

autor

ki pracy w Europie z uwzględnie-
niem obowiązujących praw i ure-
gulowań. Ustala zasady kształcenia 
i dokształcania pracowników oraz 
kwestie wynagrodzeń. I tak pracu-
jąc poza granicami maszynista bę-
dzie opłacany według tamtejszych 
stawek. Jeśli jednak wynagrodzenie 
w macierzystym kraju będzie wyż-
sze, otrzyma wypłatę wg obowiązu-

jących w nim stawek.
Na kongresie dyskutowano także 

o działaniach ALE. Odczytano spra-
wozdanie z działalności prezydenta 
w latach 2002–2006. W przyszłości 
za priorytet uznano włączenie się 
do europejskiego dialogu społecz-
nego. Podjęto również rezolucję 
w sprawie czeskiego związku ma-
szynistów FCSR, któremu plano-

wane zmiany w tamtejszym prawie 
pracy mogą uniemożliwić zawiera-
nie układów zbiorowych i tym sa-
mym doprowadzą do jego izolacji. 
Wnikliwej analizie poddano prze-
prowadzone w związkach ankiety. 
Zapowiedziano teżutworzenie in-
ternetowej strony ALE w językach 
narodowych. 

Jedno z najbliższych posiedzeń 
zarządu ALE odbędzie się 10–13 
maja 2007 roku w Polsce.

(R)
Fot. Krzysztof Ciećka

Skrót ALE pochodzi od nie-
mieckiego Autonome Loko-
motivfuehrer Gewerkschaften. 
W skład tej międzynarodowej 
organizacji wchodzi 15 związ-
ków zawodowych z takich 
krajów jak: Niemcy, Słowacja, 
Czechy, Węgry, Serbia, Hiszpa-
nia, Włochy, Portugalia, Chor-
wacja, Bułgaria, Szwajcaria, 
Holandia, Rumunia, Słowenia, 
Grecja i Polska. Ogółem zrze-
szają one 110 tysięcy maszyni-
stów.

Nowy zarząd ALE. Od lewej: skarbnik Herbert Nezosi, wiceprezydent  Leszek 
Miętek, prezydent Manfred Schell i wiceprezydent Juan Jesus Garcia Fraile.
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– To nie będzie dyskusja o nowych 
standardach w kolejnictwie, ale co naj-
wyżej utrzymaniu starych – rozpoczął 
spotkanie poseł na Sejm RP Stanisław 
Gorczyca. Faktycznie, zamiast rozma-
wiać o przyszłości, jak głosił temat konfe-
rencji, sytuacja wymagała skoncentrowa-
nia się na bieżących problemach. Poseł 
mówił m.in. o wieloletnich zaniedba-

niach państwa wobec PKP skutkujących 
likwidacją połączeń i zmniejszającą się 
gęstością linii kolejowych (6,4 na 100 km 
kw.), co sytuuje Polskę na szarym końcu 
Europy. Wspomniał także o koniecz-
ności przygotowania przez PKP dobrej 
oferty dla pasażera z licznymi skomu-
nikowaniami. Nawiązał do tego Henryk 
Kopański, przewodniczący WM ZZM 

w Iławie. Naświetlił 
fatalny stan komu-
nikacji kolejowej 
w regionie, zmu-
szający dojeżdża-
jących do szkół 
i pracy okolicznych 
mieszkańców do 
szukania alterna-
tywnych środków 
transportu. – Ostatni 
tani pociąg z Iławy 
w stronę Działdowa 
odjeżdża o 15.37, 
potem są już tylko 
drogie ekspresy. 

Ponadto raptem kilku minut brakuje, 
żeby wieczorem zapewnić w Działdo-
wie skomunikowanie składu Kolei Ma-
zowieckich z pospiesznym w kierunku 
Iławy. Przecież jak stracimy pasażera, on 
już może do nas nie wrócić! – grzmiał. 
Wspierał go w tym prezydent ZZM 
Leszek Miętek, który przypominał, że 
to właśnie pasażer jest pracodawcą na 
kolei. Przedstawił zatem postulat opra-
cowania rozkładu jazdy z udziałem sa-
morządów i okolicznych mieszkańców. 
Tak, by uniknąć sytuacji, na którą skarżył 
się starosta nowomiejski Stanisław Czaj-
ka, że dzieciom i młodzieży uniemożli-
wia się rozwój, a do Warszawy jeżdżą 
niemal wyłącznie pociągi ekspresowe 
i Intercity, a powrotny bilet kosztuje 130 
zł. – Trudno jednak przygotować roz-
kład, gdy stawki dostępu do infrastruktu-
ry ustala się półtora miesiąca przed jego 
wprowadzeniem, a tuż przed naszymi 
pociągami odjeżdżają busy – ripostował 
Stanisław Rychlewski, dyrektor PR Ol-
sztyn. 

– Czy nie jest tak, że Przewozy 
Regionalne generują coraz wyższe 
koszty? Przecież dziś można taniej 
polecieć samolotem z Gdańska do 
Warszawy niż pojechać pociągiem 
– skontrował poseł Witold Gintowt 
– Dziewałtowski. – Koszty rzeczy-

Światełko w tunelu
Posłowie, przedstawiciele władz lokalnych i spółek Grupy PKP, związ-
kowcy oraz kolejarze omawiali problemy regionalnego transportu ko-
lejowemu na Warmii i Mazurach. W toku chwilami burzliwej dyskusji 
udało się wypracować wspólne stanowisko. Konferencję, która 23 paź-
dziernika odbyła się w Iławie, współorganizował Warmińsko-Mazurski 
Związek Zawodowy Maszynistów.

dokończenie na str. 12

Przemawia prezydent Leszek Miętek. Siedzą od lewej: 
poseł Stanisław Gorczyca, starosta iławski Ryszard Za-
błotny i przewodniczący Henryk Kopański.

Omawiano m.in. ustalenia z za-
rządem PKP CARGO S.A. dotyczące 
warunków pracy oraz kwestie zwią-
zane z podwyżkami wynagrodzeń 
i wyborami samorządowymi. Wiele 
dyskutowano o rządowej strategii ds. 
kolejnictwa. Ostrej krytyce podda-
no plany regionalizacji kolejowych 
przewozów pasażerskich, akcentu-
jąc przy tym wolę podjęcia dialogu 
z rządem w tej sprawie. Z dużym 

rozczarowaniem przyjęto negatyw-
ne stanowisko przedstawiciela Mini-
sterstwa Pracy i Polityki Społecznej 
na temat złożonego przez prezy-
denta ZZM projektu wcześniejszych 
emerytur dla pracowników PKP 
związanych z bezpieczeństwem 
ruchu. Podjęto w związku z tym 
decyzję o przeprowadzeniu pikiety 
w Warszawie. Jej termin będzie wy-
znaczony wkrótce.

W toku dyskusji ustalono, że miej-
sca obchodów Europejskiego Dnia 
Maszynisty Kolejowego oraz tur-
nieju piłkarskiego zostaną wybrane 
podczas „opłatkowego” posiedzenia 
Rady Krajowej, które odbędzie się 
w Wiśle 7–9 grudnia br. Rozmawia-
no również o szkoleniach dla prze-
wodniczących z zakresu kształtowa-
nia wizerunku.

Przyjęto ponadto uchwałę o przy-
jęciu do struktur ZZM dwóch organi-
zacji – Związku Zawodowego Ma-
szynistów Kolejowych w Łazach oraz 
w Białymstoku.

(L)

Wokół „krajówki”
Posiedzenie Rady Krajowej ZZM 16 października poświęcone było 
bieżącym sprawom związku.
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Mirosław Cieślak prowadził  
19 sierpnia pociąg nr R – 2029 relacji 
Bydgoszcz Gł. – Gdynia Gł., złożony  
z ezt (jednostka EN 57 – 1786). Wszyst-
ko przebiegało zgodnie z planem, ale 
tylko do Kotomierza. 
Na szlaku Kotomierz 
– Pruszcz Pomorski 
zbliżając się do przejaz-
du kolega Cieślak wy-
patrzył leżącą około 50 
metrów dalej betono-
wą płytę. Natychmiast 
wdrożył nagłe hamowa-
nie pociągu, lecz droga 
hamowania była zbyt 
długa aby zatrzymać 
skład przed przeszkodą. 
Wskutek uderzenia do-
chodzi do wykolejenia 
pociągu, który zajmuje 
skrajnię międzytorza. 
Zdezorientowani pasażerowie opusz-
czają wagony i wychodzą na tory, nie 
wiedząc, że drugim torem nadjeżdża 
pociąg towarowy. Sytuacja staje się 
wręcz dramatyczna... 

Błyskawiczna decyzja
Maszynista Mirosław Cieślak 

nie traci na szczęście zimnej krwi 
i w mgnieniu oka właściwie ocenia 
sytuację. Rzuca się do radiotelefonu 
i wciska przycisk „radio – alarm” - 
w duchu modląc się, aby wszystko na-
leżycie zadziałało. Uff, udało się... Po-
ciąg towarowy zatrzymał się jakieś pół 
kilometra przed miejscem wykolejenia 
ezt. Wskutek prawidłowego zacho-
wania naszego kolegi nikt z podróż-
nych nie odniósł żadnych obrażeń. To 

dzięki jego refleksowi i przytomności 
umysłu nie doszło do czołowego zde-
rzenia dwóch pociągów. Potwierdził 
to m.in. Tomasz Pilarczyk wicedyrek-
tor z bydgoskiego oddziału PKP PLK. 

– Na pewno doszłoby do tragedii, 
gdyby nie przytomność maszynisty. 
Cieślak w ułamkach sekundy podjął 
właściwą decyzję. Jeśli zastanawiałby 
się choć przez kilka sekund, ludzie by 
zginęli – powiedział. 

Jak się okazało, sprawcą wypadku 
był okoliczny rolnik, który jadąc przez 
tory ciągnikiem – koparką zahaczył 
łyżką o betonową płytę przesuwając 
ją z przejazdu na tory. Przesłuchi-
wany przez policję przyznał się, że 
zauważył co się stało, ale... zignoro-
wał zagrożenie i pojechał dalej. Teraz 
zapewne odpowie przed sądem za 
nieumyślne spowodowanie katastro-
fy. Naprawdę wręcz strach pomyśleć 
co byłoby, gdyby Mirosław Cieślak nie 
zareagował tak błyskawicznie lub na 

jednej z lokomotyw nie był sprawny 
„radio – alarm” . 

Młody, ale stary wyga
Każdy z maszynistów powinien 

wyciągnąć właściwe wnioski z całego 
zdarzenia, które miało dość szczęśliwe 
zakończenie. Niektórzy z nas może 
nieco boją się użycia przycisku „radio – 
alarm”. Życie jednak przynosi takie mo-
menty, kiedy nie ma chwili do zastano-
wienia i po prostu trzeba to zrobić. Jak 
na przykład w sytuacjach wykolejenia  

i zajęcia skrajni sąsiednie-
go toru, niespodziewa-
nego spadku powietrza 
z przewodu głównego 
w pociągu, zwłaszcza 
w długich składach to-
warowych, nocą czy 
podczas niesprzyjającej 
pogody maszynista nie 
jest w stanie stwierdzić 
przyczyny niespodzie-
wanego zatrzymania po-
ciągu na szlaku (wagony 
z naszego składu mogły 
zająć skrajnię sąsiednie-
go toru). 

To jeden z wielu 
przykładów dobitnie pokazujących, 
że błyskawicznym działaniem może-
my ocalić nie tylko własne życie, ale 
także i kolegi maszynisty prowadzą-
cego pociąg po sąsiednim torze oraz 
podróżnych. Kolega Mirosław Cieślak, 
mimo w sumie młodego stażu za na-
stawnikiem jazdy (jako maszynista pra-
cuje sześć lat), zachował się w bardzo 
trudnym momencie jak stary wyga. To 
także zasługa maszynistów – instruk-
torów CM Gdynia z sekcji Zajączko-
wo Tczewskie: Romana Ossowskiego  
i Eugeniusza Kosmaczewskiego, którzy 
nie tylko na pouczeniach okresowych, 
ale również i na co dzień „wkładają do 
głowy” kiedy należy użyć przycisku 
„radio – alarm”.

Tekst i fot. Adam Murawski

Maszynista zapobiegł tragedii
Maszynista Mirosław Cieślak, członek ZZM sekcja Zajączkowo Tczewskie 
zapobiegł niedawno poważnej katastrofie kolejowej. Otrzymał za to m.in. 
list gratulacyjny wraz z nagrodą pieniężną od zarządu PKP CARGO S.A. 
O wydarzeniu szeroko rozpisywała się ogólnopolska prasa (w jednym 
z dzienników nasz kolega został uznany „człowiekiem miesiąca”). Dla 
nas, maszynistów, szczególnie pouczające mogą być podjęte przez niego 
czynności związane z użyciem przycisku „radio – alarm”.

Mirosław Cieślak za nastawnikiem.
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wiście drastycznie wzrosły – skwa-
pliwie przytakiwał Andrzej Bober, 
dyrektor Departamentu Infrastruktu-
ry i Geodezji Urzędu Marszałkow-
skiego w Olsztynie. – Trzy lata temu 
stać nas było na finansowanie 190 
pociągów, obecnie raptem 120. Nie 
finanse są jednak problemem, ale 
oferta, a winny nie tylko przewoźnik, 
ale i stan infrastruktury – wrzucił ka-
myczek do innego ogródka. Piłeczkę 
odbił tym razem Janusz Malinowski, 
dyrektor Departamentu Audytu We-
wnętrznego PKP S.A. – Na moderni-

zacje szlaków kolejowych w War-
mińsko-Mazurskiem PKP PLK nie 
przeznaczy do 2013 roku żadnych 
pieniędzy, z wyjątkiem linii E-65. 
Samorządy mogą się jednak starać 
o unijne fundusze z regionalnych 
programów operacyjnych – zasuge-
rował. 

Z każdym kolejnym mówcą at-
mosfera robiła się coraz gorętsza, 
a niektórzy uczestnicy spotkania 
bez opamiętania przerzucali się od-
powiedzialnością za kiepską ofertę 
PKP w regionie. Momentami wyglą-
dało to tak, jakby bardziej zależało 
im na przekonaniu oponentów do 
swoich racji niż na poprawie sy-
tuacji. Dzięki determinacji strony 
związkowej udało się jednak wypra-
cować konstruktywne wnioski. I tak 
PR Olsztyn w porozumieniu z mar-

szałkiem warmińsko-mazurskiego 
mają dostosować rozkład jazdy do 
potrzeb mieszkańców m.in. okolic 
Iławy i Działdowa, a wespół z Ko-
lejami Mazowieckimi przekonsul-
tują możliwość skomunikowania 
pociągów regionalnych. Minister-
stwo Transportu ma przygotować 
regulacje prawne porządkujące za-
pisy dotyczące przewozów regio-
nalnych. Ponadto przy marszałku 
Województwa Warmińsko-Mazur-
skiego powołana zostanie społecz-
na komisja do spraw rozkładu jazdy 
pociągów, o co postulował prezy-
dent Miętek. 

Pojawiła więc się nadzieja, swoiste 
światełko w tunelu. Teraz wypada tyl-
ko czekać, czy wspólnie wypracowane 
wnioski będą realizowane.

Tekst i fot. Rafał Zarzecki

Światełko 
w tunelu
dokończenie ze str. 10

Ku przestrodze wracamy dziś 
do zdarzenia, które dla maszynisty 
miało bardzo przykre konsekwencje. 
Może pozwoli to uniknąć podobnych 
sytuacji w przyszłości. 

Kilka lat temu jeden z maszy-
nistów miał wypadek kolejowy 
w Czechach. Komisja powypadkowa, 
zgodnie z obowiązującymi wówczas 
przepisami, w wyniku dochodzenia 
uznała go winnym jego spowodowa-
nia. Maszynista z uporem twierdził, 
że nie jest winny. Jego stanowisko 
potwierdził wyrok sądu czeskiego, 
gdzie wniósł sprawę tamtejszy pro-
kurator. Zarzut w stosunku do ma-
szynisty został oddalony, a zdaniem 
przysięgłego tłumacza czeski termin 
oznacza w tym przypadku również 
„uniewinnienie”.

Mimo pomyślnego orzeczenia dla 
naszego kolegi nie jest on już jednak 
pracownikiem PKP CARGO S.A., gdyż 
został zwolniony na mocy artykułu 52 
Kodeksu pracy. Powodem rozwiąza-
nia umowy było, cyt. „notoryczne nie 
wykonywanie i nie stosowanie się do 
poleceń dyrektora zakładu oraz prze-

łożonych”. Nasuwa się pytanie, jakie to 
były polecenia? 

Zgodnie z obowiązującą procedurą 
maszynista uznany za winnego spowodo-
wania wypadku kolejowego jest odsuwa-
ny od czynności służbowych związanych 
z ruchem kolejowym. Biorąc pod uwagę 
ustalenia komisji powypadkowej dyrektor 
zakładu miał obowiązek wykonać jej wnio-
ski końcowe. Wypowiedział więc umowy 
o pracę w części dotyczącej stanowiska 
służbowego, wynagrodzenia i miejsca pra-
cy podając za przyczynę spowodowanie 
owego wypadku. Maszynista odmówił 
przyjęcia pisma, na co podobno są świad-
kowie, tym samym pozbawiając się możli-
wości odwołania. Nie przyjęcie decyzji do 
wiadomości w taki sposób nie wstrzymuje 
bowiem biegu terminów odwoławczych 
postanowień zawartych w piśmie. Od-
mowa przyjęcia nowych warunków i nie 
stawienie się do nowego miejsca pracy zo-
stało potraktowane jako porzucenie pracy, 
co poskutkowało zwolnieniem dyscyplinar-
nym.

Jak należało postąpić? Najprostszym 
sposobem było przyjęcie do wiadomości 
i zastosowanie się do decyzji pracodawcy. 

Następnie, zgodnie z zawartym w wypo-
wiedzeniu pouczeniem, odwołanie się do 
sądu pracy. Otrzymawszy prawomocny 
wyrok sądu zwalniający go od odpowie-
dzialności nasz maszynista miałby pełne 
prawo domagać się przywrócenia na po-
przednio zajmowane stanowisko i zwrotu 
utraconych zarobków. Trzeba bowiem 
pamiętać, że to właśnie sądy pracy są po-
wołane do rozstrzygania sporów między 
pracownikiem, a pracodawcą. 

Zwrócono się do mnie z pytaniem, 
czy w przedmiotowej sprawie można 
jeszcze pomóc. Odpowiedź na pewno 
nie usatysfakcjonuje naszego kolegi, bo 
niestety nie da się już zrobić zbyt wiele. 
Jedyna istniejąca szansa dotyczy odzy-
skania odszkodowania jakie musiał za-
płacić pracodawcy, zgodnie z art. 119 
Kp, sprawca wypadku. Warunkiem jest 
jednak zgoda sądu na przywrócenie 
terminu.

Co należy zatem zrobić w podobnej 
sytuacji? Przede wszystkim skorzystać od 
razu z pomocy organizacji związkowej, 
bez względu na to, czy jest się jej człon-
kiem, czy też nie. Można też zwrócić się 
o poradę do Państwowej Inspekcji Pracy.
 Eugeniusz Śliwiński
Komisja Obrony Praw Pracowniczych

Zanim będzie za późno
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Czy w związku z odmową przez stronę rządową podjęcia jakichkolwiek 
prac nad wprowadzeniem możliwości odejścia na wcześniejszą emerytu-
rę przez pracowników związanych z bezpieczeństwem ruchu kolejowego, 
kolejowe związki zawodowe powinny podjąć ostre formy protestu na 
wzór skutecznych protestów górniczych?

tak

nie mam zdania

nie

Przedstawiciele 
wszystkich organi-
zacji maszynistow-
skich z całej Europy 
za liczne dowody 
zaufania okazane 
Leszkowi Miętkowi 
na Kongresie ALE 

w Brnie. Prezydent ZZM został przez 
nich wybrany wiceprezydentem 
ALE.

Inicjatorzy po-
wołania kolejowej 
spółki przewo-
zów regionalnych 
w Wielkopolsce za 
unikanie dialogu 
społecznego. Tak 
kontrowersyjnym 
pomysłom powinna zawsze towarzy-
szyć dyskusja z udziałem zaintereso-
wanych stron.

Pod semaforem

SONDA

Listy
Maszyniści ze spółki Szybka Kolej 

Miejska w Trójmieście już po raz piąty 
obchodzili Europejski Dzień Maszyni-
sty Kolejowego. Tym razem bawiliśmy 
się na drugim krańcu Polski, w ośrodku 
„Siwarna” w Zakopanem w dniach 23–
25 września. Gośćmi maszynistów byli 
m.in. prezes spółki SKM Andrzej Osi-
pów, profesor Uniwersytetu Gdańskie-
go Grzegorz Piwnicki oraz kaszubski 
poeta ludowy Adam Dąbrowa-Klein. 

Na wstępie z rąk prezesa SKM oraz 
przewodniczącego ZZM SKM Tadeu-
sza Winiarskiego odebrali okolicznoś-
ciowe dyplomy maszyniści świętujący 
„okrągłe” rocznice pracy w PKP: Hen-
ryk Szlaga i Mieczysław Rosłaniec (po 
35 lat), Sławomir Nowakowski (30 
lat), Ireneusz Marczak i Andrzej Hin-
cke (po 25 l.) oraz Sławomir Kosecki 
(20). Przy ognisku, kuflu piwa i grillu 
wszystkim szybko mijał czas. Było go 
jednak na tyle dużo, by porozmawiać 
z prezesem spółki na interesujące 
załogę tematy, z profesorem o wpły-
wie kolei na rozwój cywilizacji oraz 
przebieg niektórych wojen, a także 
posłuchać wierszy poety. Przez cały 
ten czas przygrywała nam góralska 
orkiestra. Niestety, nadszedł moment, 
że trzeba było imprezę zakończyć, 
ale nie oznaczało to końca obchodów 
Dnia Maszynisty. O świcie następne-
go dnia pojechaliśmy autokarem na 
Słowację. Ostatniego dnia czasu wy-
starczyło na szybkie zwiedzanie Za-
kopanego i Krakowa oraz kupno pa-
miątek. Żal było wracać do domu, ale 
za rok znowu będziemy obchodzić 
swoje święto.

Zbigniew Stelmach
Maszynista SKM

Źródło: www.zzm.org.pl

Z głebokim żalem żegnamy  
naszego Kolegę 

maszynistę  

Zbigniewa Pańczaka
Koledzy  

z ZZMK w Łodzi.
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Obraza kultury

Weszli do galerii kulturalne chamy

Z zapartym oddechem podziwiali ramy.

Ćwierkanie

Raz przewiercić
ćwierć ćwieka chciał ćwieczek

a ćwok ćwikłę
chciał ćpać na ćwierćwiecze.

Argument
– Kradłeś bracie,  
co masz na swoją obronę?
– Jak to co – wyjąkał...  
mam dzieci i żonę.

Odznaczenia

Tych, co są przeciętni,  

albo byle jacy

Również się wyróżnia...  

 za całokształt pracy. 

Poranek wczesny,

Jadę pospiesznym 

Wprost do Warszawy 

Załatwiać sprawy. 

Pociąg o czasie 

Ja w drugiej klasie 

Wagon się kiwa 

Pije trzy piwa. 

Łódź Niciarniana, 

W pęcherzu zmiana. 

Pęcherz nie sługa, 

A podróż długa. 

Ruszam z tej stacji 

Do ubikacji. 

Kto zna koleje 

Wie, jak się leje. 

To co trzęsie się 

W Los Angelesie 

Formę osiąga 

W polskich  

pociągach. 

Wyciągam łapę, 

Podnoszę klapę, 

Biada mi biada, 

Klapa opada. 

Rzednie mi mina 

Trza klapę trzymać. 

Łokieć, kolano 

Trzymam skubaną. 

Celuje w szparkę, 

Puszczam Niagarkę, 

Tryska kaskada, 

Klapa opada. 

Fatum złowieszcze- 

-wszak wciąż szczę 

jeszcze. 

Organizm płynną 

Spełnia powinność. 

Najgorsze to, że 

Przestać nie może. 

Toczę z nim boje 

Jak Priam o Troje, 

Chce się powstrzymać 

-Ratunku ni ma. 

Pociąg się giba, 

A piwo spływa. 

Lecę na ścianę 

Z mokrym organem, 

Lecąc na drugą 

Zraszam ją strugą, 

Wagonem szarpie 

Leje do skarpet, 

Tańcząc Czardasza 

Nogawki zraszam. 

O straszna męka, 

Kozak, Flamenco, 

Tańczę, cholera 

Wzorem Astair’a. 

Miota mną, ciska, 

Ja organ ściskam. 

Wagon się chwieje, 

Na lustro leję, 

Skład się zatacza, 

Ja sufit zmaczam. 

Wszędzie Łabędzie 

Jezioro będzie. 

Odtańczam  

z płaczem 

La Kukaraczę, 

Zwrotnica, podskok 

Spryskuje okno, 

Nierówne złącza- 

-buty nasączam, 

Pociąg hamuje 

Drzwi obsikuję 

I pasażera 

Co drzwi otwiera 

Plus dawka spora 

Na konduktora. 

Resztka mi kapie 

Na skrót PKP. 

Wreszcie pomału 

Brnę do przedziału. 

Pasażerowie 

Patrzą spod powiek. 

Pytania skąpe 

„Gdzie pan wziął 

kąpiel?” 

Warszawa, Boże! 

Nareszcie dworzec! 

Chwila szczęśliwa 

Na peron spływam, 

Walizkę trzymam, 

Odzież wyżymam. 

Ach urlop błogi 

Od fizjologii. 

Ulga bezbrzeżna. 

Pociąg odjeżdża, 

Rusza maszyna 

Hen w dal 

Po szczy... 

Po szynach. 

ze strony internetowej
www.smieszne.dowcipy.pl
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Kącik filatelistyczny
25 listopada, w dniu imienin naszej 

patronki Katarzyny, obchodzimy Święto 
Kolejarza. W epoce PRL ten wyjątkowy 
dzień przypadał na drugą niedzielę paź-
dziernika. Z tego też okresu pochodzą jedyne dwa znaczki o numerach 728 
i 729 upamiętniające nasze święto, wydane przez Pocztę Polską 9 września 

1954 roku. 
Dawniej wydawano jednak wiele in-

nych walorów filatelistycznych związa-
nych z Dniem Kolejarza – jak np. kartę 
pocztową tzw. całostkę Cp nr 342 z 16 
sierpnia 1967 r. Na nadrukowanym znacz-
ku znajdują się dwa składy pociągów 
– osobowy i towarowy. Na karcie odbity 
jest również stempel okolicznościowy. 

Kto wie, może w IV Rzeczpospolitej doczekamy się znaczków i innych 
walorów upamiętniających nasze kolejarskie święto... (amur)

Kompletne zero

To ja – rzekło zero 

– ustalam porządki

dzięki mnie 

jednostki trafiają w dziesiątki.

Moc
Wiara sił dodaje,  
Jan z kościoła wrócił...
Teściową jak piórko  
przez okno wyrzucił.

Depresja

Nie tak łatwo teraz
wyleziemy z dołka

jedni bronią stołu,
drudzy bronią stołka.



Nasze sztandary

ZZM w CM Szczecin
23 listopada br. minie piętnasta 

rocznica poświęcenia sztandaru tej 
organizacji.

Został on poświęcony w Połczy-
nie Zdroju w 1991 roku, 
a poczet stanowili Jerzy  
Cielebąk (chorąży), Piotr 
Nojszewski i Janusz So-
chacki. Uczestnicy przybyli 
wówczas na uroczystości 
specjalnym pociągiem ze 
Szczecina, ciągniętym przez 
parowóz OL 49-99.

Ciekawostką jest, że 
dla usztywnienia sztandaru 
wszyto w niego prawdziwy 
morski piasek.  (L)




